

Т. К. Щеглова

---

---

**Деревня и крестьянство  
Алтайского края  
в XX веке**

*Устная история*



Т. К. Щеглова

**Деревня  
и крестьянство  
Алтайского края  
в XX веке**

*Устная история*



*Монография*

Барнаул  
2008

УДК 930

ББК 63.211 + 63.3(2) + 63.3(253.37)

Книга издана при финансовой поддержке  
Администрации Алтайского края в рамках краевой целевой программы  
«Культура Алтайского края» на 2007–2010 гг.

*Рецензенты:*

д-р ист. наук, проф. В. А. Зверев,  
д-р ист. наук, проф. В. П. Андреев

**Щеглова Т. К.**

Щ 334 Деревня и крестьянство Алтайского края в XX веке. Устная история :  
монография. – Барнаул : БГПУ, 2008. – 528 с. : ил.

ISBN 978-5-88210-408-4

В монографии предпринята попытка соединить конкретно-историческое исследование с проблемами источниковедения. Рассматриваются вопросы создания, документирования, архивирования и интерпретации источников нового типа – устных исторических источников. Характеризуются их содержательные и формальные особенности, способы работы с ними, затрагиваются проблемы их классификации и типологии. Дискуссионные вопросы новейшей истории крестьянства пред-революционного, революционного и советского периодов рассматриваются с использованием подходов нового направления исторических исследований – устной истории (oral history) на основе созданных в 1990–2007 гг. в сельских районах Алтайского края и впервые вводимых источников. Предпринимаются также попытки исследования индивидуального и массового исторического сознания и менталитета сельского населения, в том числе отношения к власти, государственным деятелям, разрушению церкви, советской аграрной политике и т. д. Проводится сравнение оценок «повседневной жизни» в доколхозный и колхозно-совхозный период, а также восприятия исторических событий, явлений, процессов в «истории снизу» с некоторыми выводами советской и постсоветской исторической науки.

Монография может представлять интерес для историков, этнографов, социологов, лингвистов, культурологов и других специалистов в области социальных и гуманитарных наук, а также широкого круга читателей, интересующихся историей Алтайского края и проблемами исторической науки.

*На обложке: первая страница – с. Чарышское Чарышского р-на Алтайского края. Фото 2004 г.; последняя страница – интервью с А. И. Аболихиной (1905 г. р.), с. Ново-Тырышкино Смоленского р-на. Фото 1993 г.*

ISBN 978-5-88210-408-4

© Щеглова Т. К., 2008

T. K. Shcheglova

**The Village  
and the Peasantry  
of the Altai Territory  
in the XX<sup>th</sup> Century**

*Oral History*



*Monography*

Barnaul  
2008

UDK 930

BBK 63.211 + 63.3(2) + 63.3(253.37)

*Opponents:*

Professor V. A. Zverev, Ph. D. in History

Professor V. P. Andreev, Ph. D. in History

**Shcheglova T. K.**

The Village and the Peasantry of the Altai Territory in the XX<sup>th</sup> Century. Oral History: Monography. – Barnaul: BSPU, 2008. – 528 p. with illustrations.

ISBN 978-5-88210-408-4

The monograph represents an attempt to connect a specifically historical study with issues investigated in the science of source study. It considers questions of the origin, documentation processing, archive recording, and interpretation of new-type sources – oral historical sources. It also characterizes the source content and formal peculiarities, ways of working with them. It touches upon problems of their classification and typology. Debatable questions of newest peasant history including pre-revolution, revolution, and soviet periods are viewed in the light of approaches belonging to a new direction of historical investigations – to oral history. The offered study makes use of sources collected in 1990–2007 in rural districts of the Altai Territory.

The monograph also reveals an attempt to investigate individual and mass consciousness and mentality of rural people concentrating on their attitude to the State power, government representatives, church destruction, soviet agricultural policy, etc. The book contains a comparison of countrymen's judgments of their "every-day life" during pre-kolkhoz and kolkhoz-sovkhoz periods, their perceptions of historical events, social phenomena, processes in "history from the bottom" with the soviet and post-soviet history.

The monograph can be of interest to historians, ethnographers, sociologists, linguists, culturologists, and other specialists in the field of social and humanitarian sciences, and also to readers interested in the history of the Altai Territory or problems of the science of history.

ISBN 978-5-88210-408-4

© Shcheglova T. K., 2008

# Оглавление

Введение .....	6
----------------	---

## Глава 1

### Деревня Алтайского края в начале XX века: вымысел и правда в устной истории

1.1. Память и история: устные исторические источники .....	11
1.2. Развитие сети населенных пунктов в начале XX века: лингвистический и этнокультурный дискурс устных источников .....	28
1.3. 1917–1919 годы в памяти сельского населения .....	54

## Глава 2

### Деревня и крестьянство Алтайского края в 1920-е годы: ответ устноисторической практики на вызов современной социальной истории

2.1. 1920-е гг. через призму семейной истории: контуры ощущения «безгласого» человека «на нижних этажах истории» .....	76
2.2. Двадцатые годы: опыт крестьянского хозяйствования и развития сети населенных пунктов в интерпретации единоличников .....	90
2.3. Крестьянское общество при «единоличной жизни»: этнокультурный фактор в социальной стратификации 1920-х гг. ....	121
2.4. Коммуна в оценках крестьян: первые шаги к новому мышлению .....	144

## Глава 3

### 1930-е годы глазами очевидцев и участников: сквозь призму жизненных историй

3.1. Причины раскулачивания и образ «кулака» в устной народной истории .....	164
3.2. Раскулачивание: модели поведения в экстремальных условиях через призму семейных историй .....	188
3.3. История разрушения православных церквей: интерпретации и толкования крестьян .....	208
3.4. Коллективизация и развитие сети населенных пунктов: новации и традиции в устной исторической реконструкции .....	241

3.5. Развитие системы расселения и образование новых типов поселений в условиях советской модернизации 1930-х гг. в воспоминаниях очевидцев .....	265
---	-----

#### **Глава 4**

##### **1940-е годы: устная история деревни в «переломанное» время**

4.1. Колхозы и повседневная жизнь на нижних этажах советского общества: взгляд «изнутри» .....	299
4.2. Депортации и спецпереселения по устным свидетельствам «непрощеных» гостей и «вынужденных» хозяев: изнанка войны .....	345
4.3. Взгляд в прошлое: будничное лицо войны глазами деревенских женщин и детей .....	373

#### **Глава 5**

##### **1950–1970-е годы: устная история «безмолвствующего большинства» в период укрупнения колхозов и ликвидации неперспективных сел**

5.1. Устная история как источник и метод исследований новейшей сельской истории .....	400
5.2. Взаимоотношения власти и крестьянского общества: местная администрация и руководители государства глазами рядовых сельчан .....	410
5.3. Реорганизация деревни в 1950–1970-е годы: представления и суждения на «нижних этажах» сельского общества .....	436
5.3.1. Укрупнение колхозов: история снизу вверх. ....	437
5.3.2. Перевод колхозов в совхозы: социальные отношения в советской деревне — вызов устной истории .....	447
5.3.3. Ликвидация неперспективных сел: сельские голоса. ....	464
5.4. Крестьянская традиционная и советская административная модель поселенческой инфраструктуры в толковании крестьян. ....	487

<b>Заключение. ....</b>	<b>512</b>
-------------------------	------------

<b>Список респондентов .....</b>	<b>517</b>
----------------------------------	------------

# Contents

Introduction .....	6
--------------------	---

## Chapter 1

### **The Village of the Altai Territory at the Beginning of the 20<sup>th</sup> Century: Truth and Fiction in Oral History**

1.1. Memory and History: Oral Historical Resources .....	11
1.2. Development of a Settlement System at the beginning of the 20 <sup>th</sup> Century: Linguistic and Ethno-Cultural Discourse of Oral Resources .....	26
1.3. The 1917–1919-s in the Memory of Rural Population .....	54

## Chapter 2

### **The Village and Peasantry of the Altai Territory in the 1920-s: A Response of the Oral Historical Practice to the Challenge of Contemporary Social History**

2.1. The 1920-s in the Light of Family History: Frames of the Perception of a “Voiceless” Man at “the Lower Level of History” .....	76
2.2. The 20-s: Peasant Management Experience and Settlement System Development Interpreted by Individual Peasants .....	90
2.3. Peasant Society during the Period of “Individual Peasant Life”: Ethno- Cultural Factor in the Social Stratification of the 1920-s .....	121
2.4. The Commune through Peasants’ Judgment: First Steps to a New Way of Thinking .....	144

## Chapter 3

### **The 1930-s Perceived by Eye-Witnesses and Participants: Life Stories Profile**

3.1. Causes of the Dispossession of Kulaks and the Image of the “Kulak” in Oral Folk History .....	164
3.2. The Dispossession of Kulaks: Models of Behavior in Extreme Conditions in the Light of Family Stories .....	188
3.3. History of the Orthodox Church Destruction: Peasants’ Interpretations and Explanations .....	208
3.4. Collectivization and Development of a Settlement System: Innovation and Tradition in Oral Historical Reconstruction .....	241



3.5. Development of a New Place Settling System and Formation of New Types of Settlements under the Conditions of Soviet Modernization of the 1930-s Reflected in Witnesses' Memories. ....	265
---	-----

## **Chapter 4**

### **The 1940-s: Oral History of the Village during the Period of “Oppressive” Time**

4.1. Kolkhozes and Routine Life at the Lower Levels of Soviet Society: View from the Inside .....	299
4.2. Deportation and a Specific New Place Settling Reflected in Oral Statements of “Uninvited” Guests and “Forced” Hosts: The Seamy Side of War. ....	345
4.3. A Look at the Past: The Routine Face of War Perceived by Rural Women and Children .....	373

## **Chapter 5**

### **The 1950–1970-s: Oral History of “Voiceless Majority” during the Period of Kolkhoz Expansion and Abolishment of Unpromising Villages**

5.1. Oral History as a Resource and Scientific Method in Newest Rural History .....	400
5.2. Relationships between the Power and Peasant Society: Local Administration and State Authority perceived by Ordinary Country Men .....	410
5.3. Village Reorganization in the 1950–1970-s: Ideas and Judgments at the “Lower Levels” of Rural Society. ....	436
5.3.1. Kolkhoz Consolidation: “Bottom-Up” History .....	437
5.3.2. Transformation of Kolkhozes and Sovkhozes: Social Relations in the Soviet Village – Challenge of Oral History. ....	447
5.3.3. Abolishment of Unpromising Villages: Rural Voices .....	464
5.4. Peasant Traditional and Soviet Administrative Model of the Settling Infrastructure in Peasants' Explanations .....	487
<b>Conclusion</b> .....	512
<b>List of Respondents</b> .....	517